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NÁKUP
NOVÉHO TRAKTORU

Lukovské kalendáře
s historickými fotografiemi
Vedení obce Lukov se rozhodlo, že v dalších letech vydá kalendáře, v nichž budou 
prezentovány historické fotografie a pohlednice Lukova. Jejich námětem by měly 
být jak historické budovy a domy, tak i kulturní a sportovní tématika, spolková  
činnost, významné události z farnosti, fotografie z období I. i II. světové války, které 
mají vztah k Lukovu. Může jít i o fotografie zachycující pracovní činnost, nástroje  
i stroje, které se v minulosti používaly a dnes je z mladých lidí zná jen málokdo.  
Některé fotografie již máme v archivu Lukovského zpravodaje připraveny.

Vážení spoluobčané, pokud byste měli zajímavé snímky (i kresby), které ob-
sahují něco s výše uvedenou tématikou (z období před rokem 1990)  
a byli byste je ochotni zapůjčit pro tento účel, můžete je v měsíci květnu 
přinést na OÚ panu starostovi (max. 20 ks). Po naskenování Vám budou 
fotografie bez poškození vráceny. Nebo již doma naskenované fotky můžete 
také zaslat přímo grafikovi na e-mail: martinlysak4@seznam.cz. 

Budeme rádi, když u fotografií bude vhodný popisek, vypovídající více o ob-
sahu – třeba, ze kterého období snímek pochází (alespoň přibližně), místo, 
kde byl pořízen, co obsahuje, jména osob na snímku (pokud jsou známa).  
A samozřejmě jméno zapůjčitele, které bude v kalendáři uvedeno.

Těšíme se na Vaši spolupráci.

V březnu 2022 jsme úspěšně dokončili výběrové řízení na nákup 
nového traktoru a nyní jej již máme v provozu. Celková cena trak-
toru, včetně čelního nakladače a zadní radlice na zimní údržbu, 
činila 2.056.000 Kč. Jakmile dokoupíme ještě kontejnerový nosič, 
dojde k výraznému snížení provozních nákladů na stávající tech- 
niku pro údržbu obce.  

Michal Teplý, starosta
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KRÁTKÉ ZPRÁVY 
POMOC OBČANŮM UKRAJINY
TELEFONNÍ LINKA KACPU

V areálu Krajské nemocnice Tomáše Bati ve Zlíně na Havlíčkově nábřeží funguje 
v nepřetržitém provozu Krajské asistenční centrum pomoci Ukrajině (KACPU), ve 
kterém si mohou uprchlíci z Ukrajiny vyřídit první registraci, vízum, zdravotní po-
jištění i zajištění ubytování.

Zájemcům nově slouží také telefonní linka 577 043 770, kterou zřídil Zlínský kraj.

Telefonní linku obsluhují zaměstnanci Krajského úřadu Zlínského kraje, kteří poradí na-
příklad s tím, co si vzít s sebou za doklady, kde si stáhnout žádost o udělení dlouhodo- 
bého víza, kde hledat ubytování či psychosociální pomoc.

Linku 577 043 770 je možné využít denně v době od 7.00 do 19.00 hod.

KACPU funguje v nepřetržitém provozu i o víkendu. Vzhledem k velkému počtu  
příchozích je nutné počítat s delší čekací dobou. Doporučuje se centrum navštívit  
od 7.00 do 19.00 hod., kdy je v něm maximální počet personálu.

MEZINÁRODNÍ DEN ŽEN
V KLUBU SENIORŮ

Ve středu 9. 3. 2022 jsme připravili pro 
naše seniorky malé pohoštění. 

U příležitosti MDŽ dostaly od pana 
starosty krásnou růži, který také zod-
pověděl spoustu dotazů a přispěl tak  
k příjemnému posezení u této sváteč- 
ní příležitosti. 

Klub seniorek tímto děkuje zastupitel-
stvu obce za pěkné odpoledne.

Za sociání  komisi 
Stanislava Hudečková

Vážení spoluobčané,
po dlouhém období, kdy nás všechny opět omezily další vlny 
pandemie Covid-19, jsem doufal, že se bude vše pomaličku 
vracet do normálu. Díky postupnému rozvolnění hygienických 
opatření jsme mohli uspořádat tradiční kulturní akce. Proběh- 
lo masopustní veselí – Lukovský fašank. Konal se i dětský kar- 
neval, při kterém byl sál plně obsazen a děti si plně užívaly ra-
dostí.  Klub maminek uspořádal velmi oblíbený dětský bazárek. 
Na všech akcích bylo vidět, že zájem o kulturní a společenský  
život v naší obci je opravdu velký, což mne velmi těší. 

Do těchto pozitivních dnů však výrazně zasáhla válka na ne-
daleké Ukrajině, kterou si vůbec nikdo nepřál (snad s výjimkou 
Ruska). S důsledky této invaze se  musíme potýkat všichni. Chci 
tímto velmi poděkovat všem, kteří se aktivně či pasivně zapojili 
do pomoci uprchlíkům z Ukrajiny. Dle statistik, které mám nyní 
k dispozici, máme v Lukově zaregistrováno cca 60 uprchlíků,  
z nichž polovinu tvoří děti. Obec také poskytla jeden obecní byt 
pro čtyřčlennou uprchlickou rodinu. Další jsou pak ubytováni  
v rodinách, na faře a Na Pivovaře. Všem chci ještě jednou moc poděkovat. V případě dotazů se můžete na obec kdykoli obrátit. 

Ani probíhající válka na Ukrajině však nepřerušila práce na započatých obecních projektech. Zakoupili jsme nový traktor, zpro-
voznili místní rozhlas, zahájili výběrové řízení na dodavatele stavby cyklostezky do Fryštáku, na jejíž povolení již probíhá staveb- 
ní řízení. Dále se dokončuje projekt na přístavbu Základní školy v Lukově a na konci března bude připravena žádost o vydání sta- 
vebního povolení. V souvislosti s přístavbou školy pak ještě musíme dořešit náhradní prostory tak, aby tyto schválila hygiena i ha- 
siči. Jak vidíte, práce je před námi stále mnoho.

Pokud bude i nadále příznivá epidemiologická situace, proběhne na konci dubna tradiční stavění májky, již za účasti veřejnosti. 
O měsíc později, 4. června, proběhne na hřišti Sportovní odpoledne pro děti s kácením májky. V tento termín se bude na hradě 
konat Den stromů. Přesnější informace o plánovaných akcích najdete na www.lukov.cz.

Přeji všem pohodové jarní dny a klidné prožití velikonočních svátků.

Michal Teplý, starosta
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VÝPIS Z USNESENÍ 
19. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE LUKOV
konaného dne 16. 2. 2022 

Zastupitelstvo obce Lukov, v souladu s ustanovením § 84 Zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, ve znění pozdějších předpisů:

• 193/2022 
ZO schvaluje v souladu s ust. § 39 odst. 1 zák. č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů, záměr prodeje části 
obecního pozemku p. č. 1572/2 – ostatní plocha v k. ú. Lukov u Zlína, o výměře 12 m2. 

• 194/2022   
ZO schvaluje uzavření Smlouvy o dílo mezi Obcí Lukov a Ing. arch. Miroslavem Balejou na zhotovení projektové doku- 
mentace pro stavební povolení a pro realizaci stavby na projekt s názvem „ZŠ Lukov – výstavba specializovaných učeben“  
a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy.  

• 195/2022  
ZO bere na vědomí zápis ze schůzky Pracovní skupiny k projektu rozšíření Základní školy v Lukově, která proběhla  
dne 11. 2. 2022.

V Lukově dne 16. 2. 2022
Michal Teplý, starosta 

Bc. Tomáš Kulenda, místostarosta

Rada obce se schází pravidelně každých čtrnáct dnů, vždy ve středu v 15.00–19.00 hod. Dle zákona č. 128/2000  
Sb. o obcích, je jednání rady obce neveřejné. Avšak naším zájmem je informovat obyvatele Lukova o všem podstatném,  
co rada obce projednává. Proto jsem zde vybral nejdůležitější body, které byly řešeny. 

Od posledního vydání Lukovského zpravodaje proběhla 3 jednání RO (19. 1., 2. 2. a 23. 2. 2022).

•	 RO	schvaluje	ceník	likvidace	biologicky	rozložitelného	komunálního	odpadu	pro	rok	2022,	předložený	Zemědělským		 	
 družstvem vlastníků Fryšták. 

•	 RO	bere	na	vědomí	poděkování	a	pamětní	list	jednotce	Sboru	dobrovolných	hasičů	Lukov	za	účast	jednotky	při	
 likvidačních pracích po ničevém tornádu na Břeclavsku, které zaslal hejtman Jihomoravského kraje.

•	 RO	bere	na	vědomí	informaci	Charity	Zlín	o	výsledku	Tříkrálové	sbírky	v	obci	Lukov,	při	které	byla	vybrána	rekordní	částka.	

•	 RO	schvaluje	Dodatek	č.	8	ke	Smlouvě	o	dílo	č.	55/13/02/40	zaslaný	společností	Technické	služby	Zlínsko	s.r.o.,		ve	kterém		
 jsou stanoveny ceny služeb za svoz a další úkony spojené s odpadovým hospodářstvím na rok 2022.

•	 RO	bere	na	vědomí	upozornění	společnosti	Moravská	Vodárenská	a.s.	o	provedené	opravě	na	vodovodní	přípojce	objektu		
 VÚB a celkově špatném technickém stavu této přípojky. 

•	 RO	schvaluje	rekonstrukci	obecního	bytu	č.	2,	včetně	výměny	kuchyňské	linky,	rekonstrukce	koupelny,	podlah	atd.

•	 RO	bere	na	vědomí	výzvu	pro	majitele	pozemků	sousedících	s	komunikacemi	ve	správě	společnosti	Ředitelství	silnic		 	
 Zlínského kraje k údržbě a odstranění stromů a zeleně ve vzdálenosti 15 m od osy komunikace.

•	 RO	bere	na	vědomí	oznámení	o	vypsání	soutěže	literárních,	výtvarných	a	digitálních	prací	„Požární	ochrana	očima	dětí	
 a mládeže“, které zaslalo Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska, Krajské sdružení hasičů Zlínského kraje.

Pokud bude mít někdo zájem o podrobnější informace, nejen k těmto bodům, velmi rád je zodpovím. 

Michal Teplý
Kontakt: starosta@lukov.cz

ZPRÁVY Z JEDNÁNÍ RADY OBCE LUKOV
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ráce na projektu pro přístavbu Základní školy vrcholí a na konci března byla podána žádost o stavební povolení. Jak 
bude dokončeno stavební řízení a projekt pro provedení stavby, zahájíme výběrové řízení na dodavatele stavby. Již ny- 
ní intenzivně pracujeme na schválení náhradních prostor pro výuku v době výstavby nových tříd. Náhradní místo pro 

výuku musí schválit Krajská hygienická stanice Zlín, která má ve schvalovacím procesu hlavní slovo…
Michal Teplý, starosta

P

PŘÍPRAVA ROZŠÍŘENÍ
ZÁKLADNÍ ŠKOLY LUKOV

PŮDORYS NÁSTAVBY 2. NP
VÝSTAVBA 
SPECIALIZOVANÝCH UČEBEN

MOBILNÍ ROZHLAS
DŮLEŽITÉ INFORMACE VŽDY PO RUCE
Jak začít používat aplikaci Mobilní rozhlas?
1. Stáhněte si aplikaci pro Android nebo iOS a nainstalujte ji.

2. Otevřete aplikaci a vyberte naši obec.

3. Zadejte své telefonní číslo, aby bylo možné Váš kontakt přiřadit k aplikaci.

4. Můžete začít využívat všechny funkce v aplikaci.

Registraci i odkazy na mobilní aplikaci Zlepšeme Česko – Mobilní rozhlas naleznete zde: www.lukov.mobilnirozhlas.cz



d 1. září 2022 bude platit zákaz provozu všech kotlů na uhlí a dřevo  
o jmenovitém příkonu do 300 kW, které neplní emisní požadavky kla-
dené na kotle minimálně třídy 3. O

VYTÁPÍTE SVOU DOMÁCNOST
ÚSTŘEDNÍM TOPENÍM?

Tato povinnost vyplývá z § 17 odst. 1 
písm. g) zákona č. 201/2012 Sb.,  
o ochraně ovzduší v platném znění, 
kdy provozovatel stacionárního zdroje 
je povinen provozovat spalovací sta-
cionární zdroj na pevná paliva o jme-
novitém tepelném příkonu do 300 kW 
včetně, který slouží jako zdroj tepla pro 
teplovodní soustavu ústředního vytá-
pění a který není navržen rovněž pro 
přímé vytápění místa instalace, v sou-
ladu s minimálními požadavky uvede-
nými v příloze č. 11 k tomuto zákonu.

Zákaz se týká kotlů emisní 
třídy 1 a 2 a kotlů, u kterých nelze 
určit jejich třídu (samovýroba). 

Nerozlišuje, zda kotel provozuje občan 
či podnikatel, zda se jedná o hlavní 
či záložní zdroj tepla pro vytápění. 
Měnit se nemusí lokální topidla, ja- 
ko jsou krby, kamna, sporáky, vařiče,  
krbová kamna, a to i v případě, že mají 
teplovodní vložku a jsou napojeny na 
ústřední topení. 

V případě, že fyzická osoba (občan) 
nebo právnická či fyzická podnikající 
osoba bude provozovat nevyhovují-
cí zdroj i po 1. září 2022, vystavuje se 
možnosti uložení pokuty až do výše 
50 tisíc Kč (§ 23 odst. 1. písm. g) a §25 
odst. 7. písm. n) zákona č. 201/2012 Sb., 
o ochraně ovzduší).

O podporu na výměnu kotle na pevná 
paliva 1. a 2. emisní třídy mohou žádat 
domácnosti s čistým příjmem, který 
nepřekročil v roce 2020 limit 170 900 ko- 
run (14 242 Kč na osobu a měsíc). Za- 

KOTLÍKOVÉ DOTACE V ROCE 2022 
SE BUDOU TÝKAT PŘEDEVŠÍM DOMÁCNOSTÍ 
S NIŽŠÍMI PŘÍJMY

POVINNÉ REVIZE KOTLŮ NA PEVNÁ PALIVA 
Provozovatel stacionárního zdroje (dále jen kotle) má tyto povinnosti:

1) Provádět kontrolu technického stavu a provozu kotle na pevná paliva o celkovém jmenovitém tepelném příkonu 
od 10 do 300 kW včetně, který slouží jako zdroj tepla pro teplovodní soustavu ústředního vytápění.

2) Kontrolu provádět nejméně jednou za tři roky prostřednictvím fyzické osoby, která byla proškolena výrobcem spa-
lovacího stacionárního zdroje a má od něj udělené oprávnění k jeho instalaci, provozu a údržbě (dále jen „odborně způ-
sobilá osoba“).

3) Předkládat na vyžádání obecnímu úřadu obce s rozšířenou působností doklad o provedení této kontroly vystave-
ný odborně způsobilou osobou potvrzující, že stacionární zdroj je instalován, provozován a udržován v souladu s pokyny 
výrobce a tímto zákonem. 

Povinné revize platí i pro krbové vložky, pokud jsou napojené na radiátory a s tepelným příkonem od 10 kW výše.  

V případě, že fyzická osoba (občan) nebo právnická či fyzická podnikající osoba neprovede pravidelně nejméně jed-
nou za tři roky prostřednictvím odborně způsobilé osoby kontrolu technického stavu a provozu spalovacího zaří-
zení dle § 17 odst. 1 písm. h), vystavuje se fyzická osoba možnosti uložení pokuty do výše 20 000 Kč za přestupek  
dle §23 odst. 1. písm. h) a právnická či fyzická podnikající osoba do výše 50 000 Kč za přestupek dle §25 odst. 1. písm. o)  
zákona č. 201/2012 Sb, o ochraně ovzduší.

počítány budou jen běžné příjmy za 
rok 2020 – zdanitelné příjmy, důcho-
dy a vybrané typy dávek. Domác-
nosti, kde žijí jen důchodci se sta-
robním důchodem nebo invalidním 

důchodem 3. stupně, mají na dotace  
nárok automaticky. U nezletilých dě- 
tí a studentů do 26 let žijící ve spo- 
lečné domácnosti s žadatelem se po-
čítá nulový příjem. 
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Žadatel musí být vlastníkem nebo spo-
luvlastníkem nemovitosti, tedy rodin-
ného nebo bytového domu, bytové 
jednotky nebo trvale obývaného rek- 
reačního objektu.

Podpora bude poskytována na instala-
ce realizované od 1. 1. 2021 ve výši 95 % 
ze způsobilých výdajů do maximální  
výše dotace.

JIŽ OD ŘÍJNA 2021 PROBÍHÁ NA 
KRAJSKÉM ÚŘADĚ ZLÍNSKÉHO 
KRAJE PŘÍJEM DOTAZNÍKOVÝCH 
FORMULÁŘŮ, tzv. „PŘEDŽÁDOSTÍ“. 
Ukončení příjmu dotazníkových 
formulářů, tzv. „předžádostí“, 
se předpokládá v červenci 2022. 

Dotazy můžete zaslat e-mailem: 
kotliky@kr-zlinsky.cz nebo telefonicky: 
577 043 411 (provoz kotlíkové linky  
v úředních hodinách). 

S žádostí o pomoc s vyplněním předžá-
dosti se můžete obrátit také na paní  
Ing. Blanku Hoškovou – tel. 577 630 130, 
e-mail. BlankaHoskova@zlin.eu. 

Podrobné informace jsou obsaženy  

na webových stránkách Ministerstva 
životního prostředí www.mzp.cz v tis-
kových zprávách: 1) Kotlíkové dotace 
budou pokračovat do zákazu provozu 
starých kotlů v roce 2022, 2) Minima-
nuál na kotlíkové dotace 2021–2022.

NOVÉ KNIHY
V KNIHOVNĚ OBCE LUKOV

BÍLÁ VODA  Kateřina Tučková

CARMEN – SKUTEČNÝ 
ŽIVOT HANY HEGEROVÉ Tomáš Padevět

CIZINEC Albert Camus

GOBI – POUŠŤ V MÉ DUŠI Reinhold Messner

JÁ UŽ SE NEBOJÍM Elisenda Roca

KŘIŠŤÁLOVÝ KLÍČ II.,IV. Vlastimil Vondruška

SNĚŽNÝ MĚSÍC  M. Klevisová

LÉKAŘI NA HORÁCH: 
NEVIDITELNÍ HRDINOVÉ 

Wojciech Fusek 
a Jerzi Porebski

MEKY – MIRO ŽBIRKA 
SONGBOOK 

Miroslav Žbirka 
a Václav Hnátek

MEZI SVĚTY Lucie Výborná

MYŠKA A SEDM POSTÝLEK Susanna Isernová 
a Marco Somá

MYŠLENKY ZA VOLANTEM Marek Eben

O ZEMI BEZE STUDU Max Kašparů

PUTOVÁNÍ S EPIKUREM Daniel Klein

KKNNIIHHOOVVNNAA

S PÁNEM BOHEM 
SE ŽIJE NAŽIVO Aleš Opatrný

SESTRY Kamila Hladká

ŠŤASTNÁ ZA VŠECH 
OKOLNOSTÍ Ivanka Devátá

TMA Bernard Minier

ZUBAŘ Tim Sullivan



e druhé polovině roku 2022 si Obec Lukov nechala společností ARVITA P spol. s r. o. vytvořit studii, která by zdo-
kumentovala veškerou zeleň v intravilánu obce.  Cílem této studie bylo odborné zdokumentování staré výsad- 
by a doporučení pro její údržbu i plán pro výsadbu nové zeleně, abychom veškeré práce kolem zeleně prováděli 

co nejefektivněji. V územní studii bylo mimo jiné zjištěno: 
V

ÚZEMNÍ STUDIE SÍDELNÍ ZELENĚ
OBCE LUKOV

O plochy zeleně v obci je pečováno 
velice intenzivně. Dřeviny hlavního 
stromořadí jsou řádně ošetřovány  
a	mezery	 po	 kácení	 doplňovány	 no-
vými výsadbami.

Travnaté plochy jsou zejména v loka- 
litě hřiště, ale i na jiných menších par-
kově upravených plochách intenziv-
ně udržovány. 

Problém je obecně v zanedbávání vý-
chovných řezů dřevin, které by měly být 
zejména v hlavním stromořadí postup-
ně vyvětvovány až na výšku nasazení 
koruny, což znamená cca 4,5 m. 

V obci není patrná nárazová výsadba 
nových dřevin, ale spíše průběžné do-
plňování	dřevin	po	kácení.

V obci se vyskytuje řada dospělých  
a stárnoucích dřevin, u nichž je potře- 
ba monitorovat pravidelně jejich zdra-
votní	stav.	Řada	z	nich	se	nachází	v	mís-
tech s vysokou frekvencí pohybu osob 
a je proto nutné zaměřit se na zajištění 
jejich provozní bezpečnosti (např. hlav-
ní stromořadí, ulice Hraběcí).

V těchto lokalitách je také kvůli inten-
zitě pohybu a inženýrských sítí obtížné 
vysazovat dřeviny nové, je tedy důleži-
té udržovat stávající dřeviny v dobrém 
zdravotním stavu. Na letitých lípách 
se vyskytuje různé množství jmelí  
v korunách, které je nutné průběžně 
odstraňovat,	aby	nedošlo	k	 jeho	šíření	
a zhoršování zdravotního stavu a život-
nosti dřevin.

V zastavitelném území obce Lukov by- 
lo definováno celkem 35 základních 
ploch se zelení. Jedná se především  
o prostranství kolem hlavní silnice ve- 
doucí obcí, prostory kolem Lukovského 
potoka, sochy sv. Jana Nepomuckého 
a sportovišť. Celková výměra funkčních 
ploch je 17,3 ha.

Studie se také zabývá z dlohodobé-
ho hlediska výsadbou izolační zele- 
ně především v oblastech Padělky, Zá- 
polné a Slatiny. Tato přírodní „stěna“ 
by	měla	Lukov	alespoň	částečně	chrá-

nit od nepříznivých vlivů dálnice D49.

Z celkové plochy zaujímá velký poměr 
zeleň	rekreační	(19	%)	a	plochy	zeleně	
dopravních staveb (18 %), což vypovídá 

Studie např. navrhuje: Doplnění lip nebo jírovců do linie místo živého plotu zeravů.

Vynechaná mezera v místě hustě protkaném inženýrskými sítěmi. Nově navržené 
dřeviny před knihovnou a školou.

Ulice K Lůčkám 
a Pod Kaštany

Ulice Pod Kaštany
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o významném podílu stromořadí v ře- 
šeném území. Výrazné zastoupena je 
také plocha parku (13 %), parkově upra-
vených	ploch	(13	%),	zeleň	sportovních	
areálů	 (15	%)	 a	 zeleň	 občanské	 vyba- 
venosti (9 %).

Stav zeleně v obci Lukov je ve velmi 
dobrém stavu a je znát pravidelná péče 
o velmi rozsáhlé plochy sídelní zeleně. 
Zatím není zřetelné, že by se začaly po-
užívat principy extenzifikace údržby.

Monumentálním dojmem působí hlav- 
ní jírovcové stromořadí v centru ob- 
ce, o které je pravidelně pečováno. 
Nové výsadby zajišťují jeho kontinuál-
ní obnovu.

Některé keřové výsadby na křižovatce 
u domova pro seniory působí neudržo-
vaným dojmem a potřebovaly by lepší 
péči.	Celkově	však	působí	sídelní	zeleň	
příjemně. Ve výsadbách studie dopo- 
ručuje doplnit záhony s osvědčenými 
dlouhověkými trvalkami, které působí 
atraktivně a oživí lokalitu. Na mnoha 
místech je možné část trávníků pře-
vést na extenzivní luční tráviny s kve- 
toucími bylinami.

Na nově vysazených dřevinách a dře-
vinách aklimatizovaných je potřeba 
pravidelně provádět výchovné řezy, 

Např. u sochy sv. Jana Nepomuckého studie doporučuje:
· Zvážit a projednat výsadbu lip v okolí sochy sv. Jana Nepomuckého (tvar kruhu) 
 a přístupové aleje břeků.
· Okolí podstavce sochy doplnit půdopokryvnými trvalkami.
· Ponechat některé plochy jako luční trávník (případně založit květnatý trávník
 na vymezených plochách).
· Probírky stávajících dřevin vzniklých z náletů a redukce lesního porostu SZ od sochy.

které jsou pro rozvoj dřevin zásadní.  
O dospělé dřeviny je náležitě po- 
staráno a jsou průběžně provádě-
ny řezy. Soupis lokalit sídelní zeleně 
by měl být aktualizován a v případě  
změny (např. nákupu dalších pozem-
ků...)	doplňován.	V	Lukově	je	znát	rych- 
 

lý rozvoj a zástavba novými rodinnými 
domy. Při plánování nových stavebních 
obvodů je nutné pamatovat i na plochy 
pro	stromořadí	či	jinou	zeleň,	která	se	poz-
ději do rozparcelovaných lokalit s množ-
stvím inženýrských sítí již velmi složitě 
umísťuje (ul. Hradská...).

polovině března 2022 došlo 
konečně na instalaci nového di-
gitálního rozhlasu v Lukově. Pů-

vodní rozhlas již nešel opravit a díky tomu 
jsme nemohli pravidelně hlásit důležité 
informace. Nyní je již nový rozhlas plně 
funkční a můžeme jej spolehlivě využívat. 
Součástí projektu bylo také vypracová-
ní	 digitálního	 protipovodňového	 plánu	
obce Lukov. Celkové náklady na tento pro-
jekt činily cca 3,2 mil. Kč. Projekt byl pod-
pořen dotací ze Státního fondu Životního 
prostředí ve výši cca 2,3 mil. Kč. Došlo tak  
k výraznějšímu zlepšení možnosti infor-
mování všech občanů v Lukově.

Michal Teplý, starosta 

V

NOVÝ DIGITÁLNÍ ROZHLAS 
V LUKOVĚ



ŠKOLNÍ STRÁNKY

ČTVRŤÁCI a FESTIVAL hraček, her a hlavolamů ve Zlíně 
A co by čtvrťáci doporučili všem ostatním?
Tiby Bělíček, Hynek Javořík, Peťa Huraj a Tom Strážnický :
•	 Diamantový les – 
 hru pro 4 hráče
•	 Hlavolamy – ježek 
 v kleci a hvězdičkový  
 hlavolam
•	 Robotickou hračku  
 Beebot – ovládací včela,  
 které musíte postavit  
 trasu – bludiště

Zdeňa Gřešek a Jenda Rektořík:
•	 Robotickou hračku Beebot a Bluebot

Terka Ambrozová a Domča Chudý:
•	 Hlavolamy a Rubikovu kostku

Štěpa Ryza:
•	 Dřevěné stavby a montování šroubů

Lucka Staňková a Domča Rychlá:
•	 Dřevěné deskové hry do zahrady – Člověče, nezlob se a Dáma

Karneval 
Dne 5. 3. 2022 v 15.00 se konal Dětský  karneval, který pořá- 
dala naše škola. Vystupoval v něm Jiří Hadaš a Maxipes Fík. 

Jakmile jsme došli s Gitou a Honzou do sálu, šli jsme za ostat-
ními. Dostali jsme lístky na pití nebo párek v rohlíku. Byla to 
zábava i se show Jiřího Hadaše. Po půl hodině se prodávaly 
lístky na tombolu. Pokud jsme měli písmenka, nedostali jsme 
nic, ale jakmile jsme měli číslo, šli jsme si k učitelům do tombo-
ly pro cenu. Potom jsme si na patnáct minut s Gitou, Honzou, 
Radkem, Maxem a Elou šli kopat na hřiště s míčem, který Gita 
vyhrála v tombole. 

Pak jsme se šli zase koukat na show pana Hadaše, ve kterém 
Jiří Hadaš vyvolal na pódium Honzu a tam skládali puzzle  
s ostatními. A pak jsme si ještě zatančili a už se blížil ko- 
nec karnevalu. 

Na konci show pan Hadaš a Maxipes Fík rozdávali jejich  
merch, porozdávali to a my si mohli dát fotky. Udělali jsme si  
fotky a než jsme odešli, vzali jsme si ještě pití.

Byla jsem na té show poprvé a moc se mi líbila. Těším se na 
příští rok, až se show bude konat znovu.   

Renata Chudá, 6. třída
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Karneval v šatně 
V sobotu 5. 3. se v Lukově uskutečnil karneval. Někteří sedmá- 
ci pomáhali například: v šatnách, tombola… Já a Mira jsme 
dělali v šatnách. 

Za nás to byl v úvodu velký chaos, nevěděli jsme, jestli si bu-
dou hosté kabáty odkládat sami nebo to budeme dělat my. 
Na začátku si lidé své věci odkládali do šatny bez naší pomoci, 
potom přišlo dost lidí, tak jsme jim pomohli.

Nejprve bylo málo lidí, ale po patnácti minutách jsme si mys- 
leli, že to nezvládneme. Co každou sekundu tam byl někdo, 
kdo chtěl odložit věci a protože jsme byli jen dva, tak jsme moc 
nestíhali. Najednou se objevil Míša H. a řekl nám, že nám po-
může a nakonec nám pomáhal až do konce. 

I když jsme byli v šatně, slyšeli jsme ze sálu radostnou hudbu  
a viděli jsme, že jsou všichni spokojení. To bylo fajn.

Ke konci už odcházeli lidé ve velkém počtu. Fronta byla tak 
dlouhá, že jsme ani neviděli na konec. Museli jsme si pohnout 
a být rychlí, abychom to stihli. Ani nevíte, jaká byla úleva, když 
už zbývalo jen pár kabátů. 

Celkově jsme v šatnách strávili kolem tří hodin, byla tam vážně 
sranda a možná bychom to chtěli zažít za rok znovu.

Lukáš Kohoutek  
a Miroslav Halaška, žáci 7. třídy  

Školní výlet do vesmíru  
Prvního února se 5. třída ZŠ Lukov rozhodla, že poletí do ves-
míru, aby dělali experimenty. Ještě se museli dohodnout, na 
jakou planetu poletí, tak hlasovali. Bylo to těsné, ale Uran vy-
hrál o jeden bod před Jupiterem. Předešlý den se musela na-
plánovat doba odletu a všichni žáci si museli sbalit kufry. Už 
přišel ten den, v 6 hodin ráno se všichni sešli, aby mohli vzlét-
nout. Nasadili si skafandry a nastoupili do rakety, usadili se  
a začal odpočet: tři, dva, jedna, odlétáme… Ze začátku se tam 
vůbec nedalo hýbat, ale po chvíli jsme se tam mohli pohybo-
vat. Jako první jsme tam vše prozkoumali a našli jsme zásoby 
jídla a vody, záchod, sprchu a místo, kde si můžeme dát naše 
kufry. Letěli jsme do té doby, než jsme spatřili Uran, zpomalili 
jsme a přistáli na povrch. Byla tam velká zima a tma, ale měli 
jsme	baterky,	takže	jsme	viděli.	Zkusili	jsme	zapálit	oheň	a	to	

fungovalo, takže jsme měli teplo i světlo. Pak jsme zkouše-
li skočit co nejdál: 13,5 m a nejvýš: 5,3m, házeli jsme kame- 
ny: 56,7 m. Udělali jsme nějaké experimenty např. jestli je tam 
voda, půda, zvířata, rostliny atd. Po chvíli jsme už odlétali, ale 
co	to?	Nějaké	zvíře	kňučí.	Dívali	jsme	se	po	tom	ubohém	zví-
řeti	a	našli	 jsme	vychrtlé	štěňátko,	tak	 jsme	ho	vzali	s	sebou	
do školy. Po nějaké době jsme už přistáli zpět na Zemi. Všichni 
byli rádi, že jsme zdraví a že už jsme doma. Ptáte se, co se sta- 
lo	s	tím	štěňátkem?	Stalo	se	naším	třídním	mazlíčkem,	běhá	 
a skáče po celé naší třídě a je hrozně moc roztomilé. Pojme- 
novali jsme ho Ťapka. A samozřejmě jsme všechno tohle na-
psali do Lukovského zpravodaje.

David Březík, 5. třída

Školní výlet 
část Nález čehosi
Letěli jsme hrozně rychle a daleko v raketě na Měsíc. Chtěli 
jsme vyzkoušet, jaká je tam gravitace. Viděli jsme i otisk boty 
astronauta. Byla tam strašná tma. Chtěli jsme i na jinou pla-
netu, ale museli jsme být pouze na Měsíci, což nás naštvalo. 
Když jsme chtěli odletět, tak jsme zahlédli něco divného a ja- 
ko obvykle jsme to šli prozkoumat. Bylo to zelenorůžové  
a když jsme došli na místo, kde jsme to viděli, tak tam nic ne- 
bo nikdo nebyl. Otočili jsme se a byli jsme v šoku, stálo to za 
námi. Vypadalo to jako, jako, nevypadalo to jako nic, co zná- 
me. Dívalo se to na nás a my jsme chtěli začít křičet, ale byli  
jsme radši ticho. Zařvalo to smrtivým zvukem a my jsme bě- 
želi, co nám nohy stačily. Pak na nás cosi mávalo, ať odbo- 
číme doprava mezi skály, byla tam skrýš. Srdce nám tloukla 
jak o život. To stvoření co nám pomohlo, byla Lajka, zahnala  
to zelenorůžové stvoření pryč. Lajka nám o něm řekla vše, co vě-
děla. Prý všechny pustí sem, ale pryč nikoho! Chce je zabít a leb- 
ky si vystavit a aby toho nebylo málo, tak chce v jedné z lidských  
raket uniknout z Měsíce na Zemi, kde vyhubí všechno lidstvo.

část Země v ohrožení
Lajka si pojmenovala to zelenorůžové stvoření ZERU. Bojovala 
s ním deno denně, aby mu překazila jeho plány. Problém byl 
ten, že Lajka ještě nenašla jeho doupě. Když jsme se zeptali, 
kde vlastně přežívá, tak nám pro jistotu nic neřekla. Kdyby nás 
to náhodou sledovalo. Zavedla nás na odlehlé místo, kde na-
jednou zmizela. Když jsme se postavili na místo Lajky, objevili 
jsme se v jejím doupěti.

část Návrat
Lajka zničila všechny rakety a dala nám svou neviditel-
nou. Odletěli jsme a Lajka napořád zůstává na Měsíci. 
Vrátili jsme se a o všem jsme napsali. Bylo to super. Na 
Měsíc se od té doby vypravovali astronauté více obrnění. 
Lajka teď byla asi stokrát slavnější a všichni křičeli ZEMĚ 
JE ZACHRÁNĚNA!

Veronika Surá, 5. třída

Na měsíc na Měsíc 
Byli jsme ve třetím týdnu měsíce září na planetě mimo naši 
sluneční soustavu. Vypadalo to tam stejně jako na naší pla-
netě Zemi. Byla tam jedna malá vesnička se třiceti lidmi, jinak 

samý prales. Všude samé liány a palmy a banány. Jeden náš 
spolužák si spletl liánu s hadem. Museli jsme zavolat lidi z té 
vesničky, ale oni se na nás naštvali a nechali nás být. Tak jsme 



Vypravování druháčků podle obrázků 
V JÍDELNĚ 
Odbyla poslední hodina učení a my jdeme na oběd.

Tři kamarádi si sedli k jednomu stolu. Všichni kamarádi 
si nalili jednu naběračku. Jakub už dojedl. Tak to šel od-
nést. Talířek mu vyklouzl z dlaní a rozbil se. Paní kuchařka 
to uklidila. Dobře to dopadlo.

Michal Matůšů, Jakub Kolář, 
Marek Bošan, Tomáš Richtr

STROM 
V pátek ve tři hodiny odpoledne Radim běhal. 

Napadl ho nápad, že vyleze na strom, ale bál se výšky. Volal 
mamku, ať ho sundá ze stromu dolů.

Příště už se to nestane.
Lukáš Ryza, Radim Matůšů, 

Jiří Huraj, Jan Tlusták

PASTELKY
Jednoho dne si Ota chtěl malovat.

Našel pastelky, ale byly úplně polámané. Šel je ostrouhat.  
Potom začal s pastelkami kreslit. Obrázek dal mamince.

Mamince se to líbilo.
Dominik Hnila, Jan Tlusták, 

Kristián Kušnír, Sabina Bělíčková

museli zavolat na stanici, aby pro něj zajeli. Za hodinu přile-
těla raketa s posádkou a odvezli ho na základnu. Druhý den 
jsme byli prozkoumat ten největší prales na planetě. Bylo to 
tam úplně stejné, jako v knížkách. Samé liány a palmy, ale bylo 
tam hodně šelem a hadů a všeho, co by nám mohlo ublížit. 
Další tři spolužáky odnesly šelmy a  zase je přinesly na pokraji 
úmrtí. Museli jsme také zavolat na základnu. Také jsme museli 
počkat hodinu, než si pro ně přijedou. V osm hodin jejich času 
jsme šli spát, ale spalo se nám špatně, protože nás mrzelo, že 

nás museli opustit a jet na základnu. Třetí den jsme jeli domů 
na Zemi a hned jsme se chtěli dozvědět, jak to vypadá s našimi 
spolužáky.	Řekli	nám,	že	naštěstí	přežili	všichni,	ale	nemůžou	
opustit základnu. Zjistilo se totiž, že jednoho kousla moucha 
ce-ce a musí se probrat ze spánku. Bude to trvat asi dva týdny. 
Budou mu dávat jídlo a vodu přes hadičku, kterou mu dají do 
krku. Všichni jsme byli rádi, že uvidíme své rodiče. „Už nechce-
me nikdy takovou akci podniknout.“

Vanesa Miklová, 5. třída

NA HŘIŠTI
Jednou v úterý jsem šel na hřiště.

Potkal jsem kamaráda Jirku. Kamarád Jirka měl s sebou psa. 
Ten pes se jmenoval Čenda. Hráli jsme si s Čendou na schov- 
ku. Šli jsme běhat a lozili jsme po stromě. Jirka  s Čendou u nás 
přespali. Ráno jsme se vzbudili a napadl sníh.

Moc jsme si to užili.
Barbora Jašová, Soňa Kovářová, 

Karolína Váhalová, Sabina Jánišová
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RÝMAŘÍK – školní kolo recitační soutěže 
V naší škole se každoročně koná recitační soutěž zvaná Rý-
mařík, která se uskutečnila v pátek 4. 3. v učebně sedmé třídy.  
Z každé třídy byli po třídních kolech vybráni tři až čtyři žáci  
s nejlepšími básničkami. Rýmařík pokaždé uvádějí dva mo-
derátoři. Poroty byly dvě, dětská a dospělácká, z každé třídy  
dva dětští porotci a šest učitelů jako dospělácká. 

Letos se soutěž konala ve dvou skupinách. První skupina od 
8.00 do 10.00 hodin a byla od první do třetí třídy. Nejprve sou-
těžili	prvňáci	a	potom	v	jedné	kategorii	druháci	spolu	se	třeťá- 
ky. Uvaděči byli Adriana a Honza. Víc toho nevím, protože jsem 

tam při této soutěži nebyla. Druhá skupina soutěžila od 10.00 
do 12.00 hodin a byla od čtvrté do sedmé třídy. Moderátoři 
byli Lucka a Lukáš. Byly dvě kategorie od čtvrté do páté třídy 
a od šesté do sedmé. Recitovala jsem i já, ale nevyhrála jsem. 
Pak bylo vyhlášení. I ten kdo se neumístil, dostal odměnu.

V rámci soutěže byly i hudební vsuvky. Zazpívali jsme i písnič-
ku od Mirai „Když nemůžeš, tak přidej víc“. Bylo to super, ale 
příští rok chci být moderátorem i já.  

Anna Jasenská, 7. třída

A jak to letos dopadlo?
DĚTSKÁ POROTA:
0. kategorie (1. tř.)
1. Magdalena Šošolíková
2. Lucie Skybová
3. Riana Rychlá, 
 Adriana Šumšalová

1. kategorie (2.–3. tř.)
1. Ema Nováková
2. Tomáš Richtr
3. Tomáš Hutěčka

2. kategorie (3.–4. tř.)
1. Filip Mikl
2. Jan Bobal, 
 Patricie Valentíková   
3. Ladislav Vaculík

3. kategorie (5.–6. tř.)
1. Max Měřínský, 
 Antonín Rektořík
2. Jan Mysliveček
3. Karolína Popesková

DOSPĚLÁCKÁ POROTA:
0. kategorie (1. tř.)
1. Lucie Skybová   
2. Magdalena Šošolíková, 
 Riana Rychlá 
3. Adéla Odehnalová, 
 Adriana Šumšalová   

1. kategorie (2.–3. tř.)
1. Ema Nováková   
2. Alexandra Geherová   
3. Tomáš Richtr, 
 Tomáš Hutěčka

2. kategorie (3.–4. tř.)
1. Filip Mikl   
2. Patricie Valentíková   
3. Dominika Rychlá

3. kategorie (5.–6. tř.)
1. Max Měřínský   
2. Karolína Popesková   
3. Jan Mysliveček



1. termín:
1., 4., 7. a 8. 7. 2022

Dobrodružství v přírodě

2. termín:  
11.–15. 7. 2022

Škola v Bradavicích

3. termín:
18.–22. 7. 2022

Vodní svět

Cena:
1. termín …… 1200 Kč/dítě

2. a 3. termín ……1500 Kč/dítě

záloha 500 Kč při přihlášení 
paní Poláškové 
nebo na účet: 

120037-1410577309/0800

(záloha vratná při nemoci doložené 
potvrzením od lékaře)

Farní 
příměstský tábor 

1.–5. 8. 2022
Dobrodružství v přírodě

kontakt, info k táboru a cena 
na e-mailu: jl@zslukov.com

Místo konání: 
škola, tělocvična a okolí Lukova

Program: 
Sportovní aktivity, soutěže, tvoře- 
ní, hlavolamy, šifrování, vycházky do  
přírody spojené s poznáváním pří-
rody a hrami. Jeden celodenní nebo 
půldenní výlet podle počasí. 

Po celý týden je zajištěn profesio-
nální pedagogický a zdravotnic- 
ký dohled.

Strava:
2x svačinka, oběd a celodenní 

pitný režim 

Hodiny a místo:
Sraz v ZŠ Lukov v 8 hodin. 

Vyzvedávání dětí mezi 
15.00 a 16.00 hod. nebo po domluvě.

Přihlašování probíhá:
ŽÁCI ZŠ LUKOV DO 30. 4.

OSTATNÍ ZÁJEMCI OD 1. 5.

Přihlášení e-mailem:
 lg@zslukov.com 

nebo osobně ve škole.

Kapacita táborů je omezená!

PŘÍMĚSTSKÉ  TÁBORY 
ZŠ  LUKOV  2022
Pro děti od 7 do 12 let

Okrskové kolo recitační soutěže Rýmařík 
Naše škola po dvouleté přestávce upořádala v úterý 15. břez- 
na 2022 pro okolní školy okrskovou recitační soutěž Rýmařík. 
Pozvání přijaly školy z Fryštáku, Kašavy a Štípy. Všichni recitá- 
toři měli velikou chuť přednášet připravené básně a soutěž  

probíhala ve svižném tempu. K naší radosti mezi soutěžícími 
uspěli také naši žáci. Vítězům blahopřejeme a přejeme jim 
hodně zdaru v okresním kole, kam postupují první dva z kaž- 
dé kategorie, mimo 0. kategorii.

0. kategorie (1. třída)
1. Marek Moučka (ZŠ Kašava)
2. Andrea Fišerová  (ZŠ Fryšták)
3. Amálie Doubravská (ZŠ Kašava), 
 Magdalena Šošolíková (ZŠ Lukov)

1. kategorie (2.–3. třída)
1. Ema Nováková (ZŠ Lukov)   
 Slavomír Klátil (ZŠ Štípa)
2. Tomáš Hutěčka (ZŠ Lukov)
3. Pavlína Křížková (ZŠ Kašava)

2. kategorie (4.–5. třída)
1. Alžběta Běláková (ZŠ Fryšták) 
 Filip Mikl (ZŠ Lukov)
2. David Michalík ( ZŠ Fryšták)
3. Denisa Štelcová (ZŠ Štípa)
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PRÁVNÍ RÁMEC
Povinná školní docházka začíná 
počátkem školního roku, který 
následuje po dni, kdy dítě do-
sáhne šestého roku věku. Zá-

konný zástupce – rodič je povinen 
přihlásit dítě k zápisu k povinné škol-
ní docházce, a to v době od 1. dub-
na do 30. dubna kalendářního roku,  
v němž má dítě zahájit povinnou 
školní docházku.

Dítě, které dosáhne šestého roku vě- 
ku v době od září do konce června 
příslušného školního roku, může být 
přijato k plnění povinné školní do- 
cházky již v tomto školním roce, je-li 
přiměřeně tělesně i duševně vyspělé  
a požádá-li o to jeho zákonný zástupce. 
Podmínkou přijetí dítěte narozeného 
v období od září do konce prosince  
k plnění povinné školní docházky po- 
dle věty druhé je také doporučující 
vyjádření školského poradenského za- 
řízení, podmínkou přijetí dítěte naroze-
ného od ledna do konce června dopo-
ručující vyjádření školského poraden-
ského zařízení a dětského lékaře, které 
k žádosti přiloží zákonný zástupce.

Začátek povinné školní docházky lze 
odložit, nejdéle však do zahájení škol- 
ního roku, v němž dítě dovrší osmý rok 
věku. O odkladu školní docházky rozho-
duje ředitel školy. Podle § 37 školského 
zákona musí zákonní zástupci požádat 

ZÁPIS
DO 1. TŘÍDY ZŠ LUKOV

o odklad povinné školní 
docházky dítěte v době 
zápisu. Žádost je potře-
ba doložit doporučujícím 
posouzením příslušného 
školského poradenského 
zařízení a odborného lékaře nebo kli-
nického	 psychologa.	 Ředitel	 rozhod-
ne o odložení začátku povinné školní 
docházky v případě, že obě posouzení  
budou kladná.

Zákonní zástupci žáků, kterým byl při 
minulém zápisu udělen odklad školní 
docházky, musí znovu požádat ředite-
le ZŠ o přijetí dítěte k povinnému zá-
kladnímu vzdělávání.

V žádosti o přijetí nebo odklad zákon-
ný zástupce dítěte potvrdí svým pod-
pisem, že jedná po vzájemné dohodě 
s druhým zákonným zástupcem dítě-
te, případně u zápisu doloží, že je dítě 
svěřeno do jeho péče.

PRŮBĚH ZÁPISU
Pro seznámení dětí se školním prostře-
dím a učiteli před zápisem do 1. třídy  
byla uspořádána v sobotu 26. břez- 
na 2022  MINIŠKOLIČKA.

Zápis do 1. ročníku  základního 
vzdělávání na školní rok 2022/2023 
se uskuteční 7. dubna 2022  
od 14.00 hodin.
Co je k zápisu potřeba: rodný list dí-

Základní škola Lukov, příspěvková organizace | Pod Kaštany 32, 76317 Lukov 
reditel@zslukov.com | ID c4nmfac | tel.: 608 302 456

těte, občanský průkaz zákonného zá-
stupce – rodiče a samozřejmě budou- 
cí	prvňáček.

SLEDOVANÉ JEVY PŘI ZÁPISU:
•	 fyzická	vyspělost	dítěte,	 
 schopnost sebeobsluhy
•	 samostatnost	dítěte,	nezávislost	
 na rodičích
•	 výslovnost	dítěte,	případná	 
 vada řeči
•	 zraková,	sluchová	a	prostorová	
 orientace (pravá x levá,
  nahoře x dole…)
•	 jednoduché	logické	a	myšlenkové		
 operace, rozpoznávání jednoduchých  
 geometrických tvarů
•	 znalost	některých	písmen	a	číslic	
 (není nutná), jednoduché  
 počítání předmětů
•	 kresba	s	přiměřenými	detaily,	
 tvořivost
•	 schopnost	vyjadřovat	se,	znalost		
 jednoduchých osobních údajů
•	 rozvoj	záměrné	pozornosti,	paměti	
 a vědomého učení
•	 sociální	samostatnost	a	vnímavost

PaedDr. Jolana Vlková, 
ředitelka školy
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MATEŘSKÁ ŠKOLA 
INFORMUJE
•	 Školka	se	po	dlouhé	době	opět	otevřela	kontaktům	s	cizími	osobami.	Navštívily	nás	Magdaléna	Malaníková	s	Lucií	
 Fajkusovou a hudebním představením „Harfíčková pohádka“.

•	 Děti	se	v	měsících	únoru	a	březnu	vzdělávaly	ve	všech	třídách	v	oblasti	integrovaných	bloků	na	téma:	„Z	Lukova	až	
 na konec světa a do vesmíru“ a „Poznáváme říši zvířat a živočichů“. Vzdělávací aktivity byly zvoleny dle specifik dané skupiny.

•	 Třída	nejstarších	dětí	–	budoucích	školáků,	se	ostatním	dětem	
 představila v dramatizaci pohádky „O slepičce a kohoutkovi“.

•	 Třída	Motýlci	se	v	rámci	činnostního	učení	o	užitku	chovných			
 zvířat, pod vedením paní učitelky Jitky Topičové, dala do 
 přípravy těsta a pečení tvarohových koláčků. Chutnaly všem 
 pekařům a pekařkám i obdarovaným.
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ZÁPIS DO MATEŘSKÉ ŠKOLY LUKOV 
OD ŠKOLNÍHO ROKU 2022–2023
se uskuteční v době od 2. května do 16. května 2022.

zapsání dítěte je třeba podat Žádost o přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání. Povinnost plnit povinné před-
školní vzdělávání mají děti, které dosáhnou do 31. 8. 2022 pěti let věku. U dětí mladších pěti let je třeba do-
ložit v žádosti očkování dítěte dle zákona (potvrdí dětský praktický lékař). Přílohou žádosti musí být i prostá 

kopie rodného listu dítěte. 
K
Formulář žádosti bude připraven ke 
stažení na stránkách mateřské školy 
www.mslukov.cz v sekci dokumen-
tace mateřské školy – zápis do MŠ (od  
25. dubna 2022).

Žádost mohou zákonní zástupci doru-
čit následujícími způsoby:

•	 osobním	podáním	v	kanceláři	školy	
 v předem rezervovaném termínu,
  který si sjednáte prostřednictvím  

 webových stránek  www.mslukov.cz
 v sekci dokumentace mateřské 
 školy –  zápis do mateřské školy –  
 on-line rezervace termínu zápisu 
 (od 25. 4. 2022)
•	 do	datové	schránky	školy
•	 e-mailem	s	elektronickým	podpisem	
 zákonného zástupce
•	 poštou	(rozhodující	je	datum	podání	 
 na poštu)

Pokud zákonný zástupce podá žá- 
dost prostřednictvím jiných technic-

kých prostředků, než jsou výše uvede-
né (např. e-mailem bez uznávaného 
elektronického podpisu, faxem apod.), 
je nutné, aby ji do 5 dnů potvrdil, jinak 
se k žádosti nepřihlíží.

Bližší informace k zápisu nalezne-
te od 25. dubna 2022 na webových 
stránkách www.mslukov.cz v sekci 
dokumentace mateřské školy – zá-
pis do MŠ nebo se můžete informo-
vat na tel. 775 550 644 u ředitel- 
ky školky.

Bc. Radka Komárková, ředitelka MŠ Lukov

•	 Školka	získala	na	podporu	polytechnického	vzdělávání	v	souladu	s	cíli	projektu	„Místní	akční	plán	rozvoje	vzdělávání	
 v ORP Zlín II.“ truhlářský stůl – hoblici pro děti. Prvoplánově posloužil k výrobě dvou ptačích budek pod odborným 
 vedením pana Davida Juříčka, technického pracovníka Obce Lukov. Děkujeme za spolupráci.

Minikarneval ve třídě Broučci



Rychle           Kašava

1.       Vy      dru   –   ži   –   čky,         vy    my  –  slí    –    te,       že  vás    ne –ní     k    do–stá–ní,
2.       Vy      mlá  –  den   –  ci,          vy    my  –  slí    –    te,       že  vás    ne –ní     k    do–stá–ní,

1.       Vy                 dru           –        ži          –          čky,                že               vás         ne       –       ní,
2.       Vy                 mlá          –        den      –          ci,                   že               vás         ne       –       ní,

1.       V Ho    –    –    le   –    –   šo    –    –   vě    na    ze–le–ném    ryn   –   ku
2.       V Ho    –    –    le   –    –   šo    –    –   vě    na    ze–le–ném    ryn   –   ku

1.       V Ho  – le–    šo – vě        na  zeleném    ryn   –   ku              tam   na   rynku,
2.       V Ho  – le–    šo – vě        na  zeleném    ryn   –   ku              tam   na   rynku,

1.       ko  –  pa        za     dva    grej    –    ca    –    ry.
2.       ko  –  pa        za     dva    grej    –    ca    –    ry.

1.       ko        –        pa                  za   dva    grejcary.
2.       ko        –        pa                  za   dva    grejcary.

3.       Pě – ta–       dva – cet             za     půl        jab – ka         a    pa–de–sát      za     ce –    lé,

3.       Pě     –    –     ta           –          dva       –      cet                     za       půl               jab      –      ka,
                                                          dě    –    –    vče

3.        jed       –       no                  jedno    děvče    za    čtyry      ti  –  sí      –      ce,

3.        jed   –   no    děv  –  če      jedno  děvče    za         čty   –   ry        ti  –  sí  –  ce.

3.          a        to       ne–    ní      vy  –      spě   –    lé.

3.          a                    to                  ne–ní     vyspě – lé.

LIDOVÁ PÍSEŇ
VY DRUŽIČKY, VY MYSLÍTE 

Píseň	vzata	ze	zpěvníku	„Zlínský	kraj	v	lidové	písni	II“.	Vydal	Zlín	2020.	Sestavili	a	redakčně	upravili	
L. Uhříková, P. Číhal, J. Kačer. 

Pro trojhlas upravil Milan Přívara, uč. ZUŠ Morava. V Lukově 8. března 2022.
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áter Josef Fidel Hořín se narodil v Lukově u Zlína 18. břez- 
na 1904 v domě č. p. 94. Jeho otec, František Hořín, byl  
zedníkem. Zemřel 7. listopadu 1915 ve věku 45 let na ná- 

sledky tragického pádu ze střechy sakristie při opravách lukov- 
ského kostela… Stojí v úvodu rozsáhlé, do detailu propracované, 
publikace pojednávající o nelehkém životě lukovského rodáka, 
kněze kapucínského řádu, Josefa Fidela Hořína.

P

KNIHA: SVĚDEK VÍRY 
ThDr. JOSEF FIDEL HOŘÍN, OFMCap.

Tento služebník Boží patřil k nejvzdě- 
lanějším osobnostem našeho regio- 
nu. V roce 1928 byl vysvěcen na kně- 
ze	v	Římě,	tam	také	o	dva	roky	pozdě-
ji obdržel doktorát z teologie. Slou- 
žil u kapucínů v Praze, Bratislavě, Olo- 
mouci a ve Fulneku. V letech 1949–
1950 byl ve vyšetřovací vazbě a ná-
sledně internován v klášterech v Brou- 
mově, Králíkách, Žamberku aj. Po pro- 
puštění z internace se P. Hořín pře- 
stěhoval ke své rodině do Fryštáku.  
Byl katolickým knězem mimo du- 
chovní správu, protože státní úřady 
mu neposkytly tzv. státní souhlas 
k výkonu kněžské služby. Pracoval  
v dělnických profesích (topič, zříze-
nec pohřební služby). Ke konci živo- 
ta byl P. Josef Fidel Hořín stižen sle-
potou. Zemřel 27. září 1977 v kněž-
ském domově na Moravci. Pohřben 
je v rodinné hrobce v Lukově.

P. Hořín se celoživotně snažil ukazo-
vat lidem cestu víry a pomáhal jim  
i v těch nejhorších časech. Byl příkladem 
čestného a pravdivého člověka, který 
otevřeně stál za svými zásadami.  V těž-
kých dobách komunismu řešil strázně  

s nadhledem. Byl to vzdě-
laný a moudrý člověk, kte-
rý mnohé inspiroval.

Autorem publikce, která 
vznikla na přání rodiny 
Aloise Holíka z Fryštáku, 
je PhDr. Mgr. Josef Pala  
(*1950), publicista, novi- 
nář a kronikář v místní 
části Zlín-Jaroslavice. Je 
autorem 23 a spoluauto-
rem 10 publikací historic-
kých, s náboženskou té- 
matikou, místopisů. Jsou 
to např.: publikace o Brat- 
řejově, Vizovicích, Štípě, 
Trnavě, Svatém Hostýně,  
100 let dobrovolných ha- 
sičů ve Štípě. Na svém kon-
tě má přes osm a půl tisíce 
novinových článků. Dvacet 
pět let tvoří unikátní Cyri- 
lometodějský kalendář.

„Na knize jsem pracoval více než rok 
a práce to byla radostná. Pátral jsem  
v Archivu Arcibiskupství olomoucké- 
ho, Archivu bezpečnostních složek  

v Kanicích u Brna, Stát- 
ním okresním archivu 
Zlín v Klečůvce, v kro-
nikách farností Fryš-
ták a Lukov. Samo-
zřejmě jsem se spojil 
s mým dlouholetým 
přítelem, učitelem Mi-
lanem Přívarou, který 
mi	poskytl	upřesňují-
cí informace a histo-
rické fotografie z po- 
hřbu P. Hořína. Co mě 
překvapilo a přiznám 
se, že jsem se s tím 
nesetkal, je skuteč-
nost, že o úmrtí a po- 

hřbu s velkou účastí, který se konal  
3. října 1977 v lukovském kostele není 
v Matrice zemřelých farnosti Lukov 
žádná zmínka.“

S poznámkami a fotografiemi Milana 
Přívary se na stránkách Lukovského 
zpravodaje setkáváme často. Protože 
pan učitel Přívara není jen zapisovate-
lem historie, ale i důvěryhodným pa-
mětníkem dob minulých.

„S panem Palou jsem se seznámil v ro- 
ce 2002, když jsem ještě s manželi Ro-
manovými připravoval knihu Z dějin 
farnosti Lukov–Velíková (2003). Pan Pa- 
la mi psal na knihu recenzi. Jeho práce 
si velice vážím, protože pečlivě zacho-
vává historii pro generace budoucí.“

Text a foto: Olga Skovajsová

Titulní strana brožované publikace

Josef Pala a Milan Přívara st.



a hradě se v sobotu 17. února závodilo. V krásném slunečném ránu se tu konal už 10. ročník závodu v netra-
dičních disciplínách. Účastníci, převážně členové SPHL a jejich přátelé zdolávali hradní příkop, házeli klá-
dou, táhli břemeno a stříleli šípy na cíl. To vše za notného povzbuzování přihlížejících.N

LUKOVSKÝ ZIMNÍ VÍCEBOJ
PODESÁTÉ

„Prvotní myšlenka vzpomínky na vůbec 
první lyžařské závody na území českého 
království (únor 1893), které tehdy zorga-
nizoval majitel panství František Seilern 
vznikla před deseti lety z podnětu občan-
ského sdružení Ovisis, jehož zakladate- 
lem byl Jiří Ovčáček, náš dlouholetý člen. 
Při prvním ročníku tady na hradě, dokon-
ce napadl sníh, a tak se běžel i malý okruh 
na lyžích,“ zavzpomínal Jiří Holík, správce 
hradu a dodal, „postupně se závod vy-
krystalizoval do recesní podoby. Během 
každého ročníku dorazí na hrad několik 
lidí v retro kostýmu. Jsem rád, že letos za 
námi připutoval a hlavní cenu získal náš 
starý známý „portáš“, strážce moravské- 
ho Valašska.“

Karel Krabat z Bystřice pod Hostýnem 

je amatérským historikem 
a podporovatelem valašské 
tradice. Kroj, ve kterém se 
pohybuje po kraji je uni- 
verzálním valašským kro-
jem, který má nejblíže k to- 
mu rožnovskému.

„Smysl je v tom, že když 
chodíte těmi našimi krás-
nými lesy, přestáváte být 
turistou. Stáváte se jakým-
si duchem těch hor a lidé 
to také tak vnímají. Rádi 
se pozdraví, povídají, na-
bídnou vám koláče nebo 
pálenku. Ten kroj sem jaksi 
patří, je to přirozené,“ vy-
světlil portáš Karel Krabat. 
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velkým ohlasem se setkala beseda, pořádaná ZO České-
ho svazu včelařů Lukov, kam patří i obce Kašava, Vlčko-
vá a Držková. Třicítka aktivních včelařů se sešla v neděli 

27. února v prostorách Obecního úřadu Kašava, aby si vyslechli 
více než dvouhodinovou přednášku našeho předního vče-
laře, majitele rodinné včelařské firmy ze Světlé nad Sázavou,  
Ing. Tomáše Jaši. Setkání vyplynulo ze situace, kdy včelaři ne-
jen u nás, ale i v zahraničí řeší velké úhyny včel. Ať už se jedná 
o varroázu, virové nákazy, mor včelího plodu.

S

BESEDA
ZO ČESKÉHO SVAZU VČELAŘŮ
LUKOV

Hlavním tématem byla ochrana  
a práce s nemocným včelstvem. 
Přednášející se dotkl i ožehavého 
tématu zcizení včelstev, tvorby  
oddělků a udržení kondice včelstva.
„Čím déle člověk včelaří, tím více přichá-
zí otázek. Momentálně nejzajímavějším 
tématem je používání alternativních 
léčiv v oboru včelařství. Použití kyseliny 
šťavelové v chovu včel začíná být téměř 
nutností, kdy se pomalu opouští od po-
užívání starých syntetických látek. S tím 

souvisí nejen praxe, ale i neustálé vzdě-
lávání se,“ vysvětlil Tomáš Jaša.

A jaký je podle Jaši 
typický včelař dnešní doby? 
„Z pohledu statistického, je to muž ve 
věku 55 let. Má deset včelstev a letité 
zkušenosti na úkor nových znalostí. S prů- 
měrným vybavením, které získal také díky 
dotacím za posledních dvacet let. Novým 
typem včelaře je mladík kolem třicítky 
s vyšším vzděláním. Když ho včelaření 

chytne, tak se pět let vybavuje, intenziv- 
ně vzdělává v oboru a má tak dvacet 
včelstev. Ale znám i mladé podnikavce, 
kteří mají klidně sto včelstev a chodí do 
běžného zaměstnání.“

Velké poděkování za zprostředkování 
přínosné besedy patří vedení ZO ČSV, 
MUDr. Martinovi Jašovi a MUDr. Mila- 
nu Uríkovi.

Text a foto: Olga Skovajsová
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MLADŠÍ ŽÁCI
OP, skupina A

kolo termín čas (hod.) utkání

11. PÁ 8. 4. 16.00 Lukov – Hřiv. Újezd/Biskupice

13. NE 24. 4. 10.00 Tlumačov – Lukov

14. PÁ 29. 4. 16.00 Lukov – Tečovice

15. PÁ 6. 5. 16.00 Lukov – Mysločovice

16. PO 9. 5. 16.30 Štípa – Lukov

17. PÁ 20. 5. 16.00 Lukov – Březnice

18. PÁ 27. 5. 17.00 Hřiv. Újezd/Biskupice – Lukov

20. PÁ 10. 6. 16.00 Lukov – Tlumačov

21. ST 15. 6. 17.00 Tečovice – Lukov

STARŠÍ PŘÍPRAVKA
OP, skupina C

ROZLOSOVÁNÍ JARO 
MISTROVSKÁ SEZONA 2021/2022

kolo termín čas (hod.) utkání

2. ST 6. 4. 17.00 Lukov – Štípa

11. PÁ 8. 4. 17.00 Lukov – Tlumačov

12. ČT 14. 4. 17.30 FC Zlín – Lukov

13. PÁ 22. 4. 17.00 Lukov – Březůvky

14. ČT 28. 4. 17.00 Tečovice – Lukov

15. ČT 5. 5. 17.00 Kostelec – Lukov

16. PÁ 13. 5. 17.00 Lukov – Štípa

17. ST 18. 5. 17.30 Příluky – Lukov

18. PÁ 27. 5. 17.00 Tlumačov – Lukov

19. PÁ 3. 6. 17.00 Lukov – FC Zlín

20. PÁ 10. 6. 16.30 Březůvky – Lukov

21 PÁ 17. 6. 17.00 Lukov – Tečovice
Informace o případných změnách naleznete na 
www.ofszlin.cz nebo na www.facebook.com/SKLukov.



o celou dobu války bydlela naše rodina v Lukově na Pasekách. Bylo to odlehlé místo, ale válku jsme vnímali 
stejně jako jiní. Moje první setkání s vojáky bylo na podzim 1939 po vyhlášení všeobecné mobilizace, když se na 
Hradské, kde tehdy ještě nebyly žádné domy, shromáždilo asi 200 čs. vojáků a všude měli pušky postavené do  

tvz. kozelců, což mě jako kluka velmi zajímalo... Po pár dnech se přesunuli do pohraničí.
P

VZPOMÍNKY NA VÁLKU 
ALOIS VANČÍK (nar. 1931)

Červen 1942 – po atentátu na Reinhar- 
da Heydricha vyšlo nařízení, aby se 
všichni od 10 let věku dostavili na místní 
národní výbor, kde nám na fotografiích 
ukázali věci, které se našly na místě aten-
tátu (bylo to jízdní kolo, taška a kabát)  
a museli jsme podepsat, že je neznáme. 
Také se říkalo, že bude zastřelen každý 
10. občan, ale naštěstí k tomu nedošlo...

Vzpomínám také na odsun Židů z Lu- 
kova. Byli to starší manželé, jmenova-
li se Weinrebovi. Pán byl ševcem. Žili  
v malém zchátralém domku u současné 
samoobsluhy. Šel jsem zrovna kolem, 
slyšel jsem křik... Manželé stáli u do- 
mu, všude kolem se povalovaly jejich 
věci, byla tam spousta lidí, kteří křiče-
li, nadávali jim, jejich věci ničili nebo si 
je rozebírali... Bylo mi smutno a styděl 
jsem se za ty lidi. Oba manželé zahynuli 
v koncentračním táboře Osvětim.

Jednou při cestě z fryštácké školy jsme 
s kamarády sledovali letku amerických 
bombardérů, která začala bombardovat  
Zlín. Utíkali jsme domů a slyšeli jsme  
syčení plynu. V Lukově vypukla panika,  
že uniká jedovatý plyn, ale nakonec 
to zřejmě byla pára ze zlínské teplárny.

Léto 1944 – stáli jsme na zahradě, bylo 
dusno, zamračeno a nad mraky jsme  
slyšeli rachot letadel. S obavami jsme  

sledovali oblohu a viděli, jak se jeden  
z bombardérů vynořil mezi mraky, ký-
val se a potom padal směrem ke Kaša-
vě. (Kousek od vesnice Kašava v srp- 
nu 1944 se zřítil těžce poškozený ame-
rický bombardér. Na počest zemřelých 
letců zde byl postaven pomník., pozn. 
red.) Moje sestra Marie se tam po do-
padu byla podívat a viděla mrtvé letce.

Jednou ráno, v zimě 1944, nám doma 
někdo bouchal na dveře. Bylo to ko-
mando německých vojáků, kteří se  
ptali na partyzány. Po chvíli odešli, ale 
velmi nás všechny vystrašili.

Asi měsíc před koncem války se po- 
souvala fronta a Lukovem procházeli  
maďarští vojáci ze Slovenska. Kdo mohl, 
ten je musel ubytovat. U nás asi týden 
bydleli dva vojáci. Byli přátelští, jeden  
z nich nás děcka učil cvičit s puškou a ve- 
čer jsme hráli hru „Člověče, nezlob se!“. 
Od té doby si pamatuji, jak se maďarsky 
počítá do 10.

OSVOBOZENÍ LUKOVA
Sobota 5. 5. 1945 –  začaly poslední 
boje a všude bylo rušno, schovávali 
jsme se ve sklepě, který byl pod obyt-
ným domem. Měli jsme tam uskladně-
né ovoce, zemáky, řepu a tatínek tam 
udělal dřevěné palandy, na kterých 
jsme posedávali i leželi. V tento den 
kolem oběda nás zavolal soused Leo-
pold Holík, abychom šli na zahradu, že 
vidí na kraji Lukova u Boří vojáky. Na-
jednou začaly kolem nás svištět kulky, 
jedna přeletěla těsně kolem souseda. 
Ten se vyděšeně běžel schovat. Po 
chvíli jsme se všichni vrátili do sklepa, 
bylo to bezpečnější.

Kolem 14. hodiny jsme slyšeli rachot 
motorů a velký ruch. Po cestě k Pa-
sekám jezdili němečtí vojáci. Když se  
setmělo, byl klid... Asi v deset hodin  
večer u nás zabouchal čs. voják a ptal 
se, jestli u nás nejsou Němci. Tatínek  

Trosky letadla spadeného u Kašavy – 
B-17G, sér. č. 44-6359

mu hned nabízel jídlo a kořalku, ale 
on nic nechtěl a hned pokračoval dál. 
Vzpomínám si, že jsem byl moc vydě-
šený, a vlastně všichni jsme se báli...

Neděle 6. 5. 1945 – šel jsem se podí-
vat do dědiny. Bylo mi tenkrát čtrnáct 
let a připadal jsem si dospěle. Všude 
postávaly skupiny lidí. Šel jsem kolem 
Pivovaru a tam u bočního vchodu ležel 
mrtvý voják. (Byl to mladičký němec-
ký voják, Rakušan, dezertér, tři dny se 
ve vsi schovával po půdách, zastřelili 
ho po krátkém výslechu, pozn. red.).  
V tom zmatku jsem si jen všiml, že byl 
bez bot. Byl to mladý člověk, o kterém 
říkali jen to, že byl kuchař a že se chtěl 
vzdát. Partyzáni ho zastřelili a nechali 
ležet na zemi. Pak jsem pokračoval dál 
do dědiny až na křižovatku před hosti-
nec U Uhříků. A tam už od východu jez-
dili naši vojáci. Byla to kolona vozů, děla 
a polní kuchyně. Ty táhli zubožení ko- 
ně, mezi němi však bylo i několik vel- 
bloudů. Vojáci někde sehnali mého ta- 

Dajan Bajanovič Murzin – 
od 8. prosince 1944 velitel 1. česko- 
slovenské partyzánské brigády Jana 
Žižky na Moravě.
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tínka Jaroslava Vančíka, (měli jsme ja- 
ko jedni z mála v Lukově koně). Tatínek 
musel zapřáhnout a vézt majora Murzi-
na, velitele partyzánské skupiny, na or- 
ganizované shromáždění do Fryštáku.

O několik dnů později musel tatínek 
znovu zapřahat a s Josefem Matulíkem 
vezli jednoho z ruských důstojníků na 
východ. Tak se tatínek dostal až do Pol-
ska a tam onemocněl. Domů se vrátil 
asi po dvou týdnech pěšky, byl pohub- 
lý a nemocný…

Ještě když jsem se v tu dramatickou  
neděli dostal na křižovatku, tak tam  
byl velký shluk lidí – patyzáni, chlapi 
z Lukova s flintami, možná lukovští 

Na procesí, které táhlo vsí i s podivuhodnými zvířaty – velbloudy, vzpomí-
nal i lukovský rodák František Pavlíček (1923–2004) ve své knize Konec 
patriarchátu:
...Mám tu obrázek sváteční návsi. Je plná lidí, v noci sprchlo, po rozblácené sil-
nici táhnou naše zadní voje, za československými jednotkami jede na selských 
vozech vojsko vítězného spojence. Chlapci s bočitýma nohama mají vystoup-
lé lícní kosti, oči jakoby přivřené a smolně černé vlasy nakraťučko střihané. Za 
nimi se kolébají velbloudi, dva a dva táhnou po těžkém kanónu. Podívaná jako 
v barevném velkofilmu...

myslivci. Zatkli tři Vlasovce a vyslý-
chali je v domě u Melichárků č.p.11. 
Z domu se ozvala i nějaká střelba. Po-
tom je odvedli na místo, kde teď stojí 
lesácké bytovky, tam si museli vyko-
pat hrob. Byli zastřeleni....

Po osvobození Lukova jsem se zúčast-

nil dvou pohřbů vojáků, kteří padli při  
osvobození. Nejdříve to byl neznámý  
vojín, který je pohřben na lukovském 
hřbitově. Další dva rudoarmějci zemře- 
li při dopravní nehodě na křižovatce  
cest do Kašavy a Velíkové. Ti byli asi 
za 14 dní exhumováni a převezeni do  
společného hrobu ruských vojáků. Př
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sobotu 12. února 2022 proběhla ve vestibulu VÚB valná hromada Sdružení spoluvlastníků lesa v Lukově. 
Schůze vlastníků byla kvůli nepříznivé koronavirové situaci uspořádána po dvou letech a byla volební.  
Přítomna byla nadpoloviční většina vlastníků podílů, a tak byla valná hromada usnášení schopná. Před- 

sedou sdružení byl zvolen dlouholetý předseda Jiří Jangot:
V

SINGULARISTÉ
VALNÁ HROMADA

„Od roku 2023 budeme hospodařit po- 
dle nového desetiletého lesního hospo- 
dářského plánu, který během roku vy-
pracuje odborná firma. Plány obsahují 
ustanovení závazná a doporučující. Zá-
vaznými ustanoveními plánu jsou mj. 
maximální celková výše těžeb a mini-
mální	podíl	melioračních	a	zpevňujících	
dřevin při obnově porostu.“

Funkci odborného lesního hospodáře  
bude i nadále zastávat Jaroslav Končák:

„Dotace je možno čerpat na ekolo- 
gické a k přírodě šetrné technologie  

při hospodaření v lese (soustřeďová- 
ní   dříví lanovkou, koněm, vyvážením, 
štěpkování nebo drcení klestu). Další 
finanční příspěvky jsou poskytovány 
na obnovu, zajištění a výchovu les-
ních porostů ( jedná se zejména o vy-
užívání přirozené obnovy, používání 
melioračních	 a	 zpevňujících	 dřevin	 
při obnově, dotuje se péče o kultu- 
ry, výchova do 40 let věku a stavba  
oplocení). V roce 2022 je vyhlášen 

nový titul dotací na podporu adap- 
tace lesních ekosystémů na klimatic-
kou změnu.“

Přítomní byli seznámeni s aktuálním 
stavem lesa, výsadbou, těžební činnos-
tí, se situací kolem výskytu lýkožrou-
ta smrkového (kůrovce), s výstavbou 
oplocenek	 a	 zpevňováním	 cest.	 Sin-
gularisté hospodaří na 89 ha převážně 
smrkového lesa. Te
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a naší pouti za kamenným poselstvím jsme prakticky došli do 
cíle. Pokusili jsme se zrekonstruovat historii a identifikovat původ  
tohoto kamenného artefaktu. Zjistili jsme, že kámen tvořil od ro- 

ku 1742 nedílnou součást Rakovského kříže, postaveného slušovickým fa- 
rářem P. Josefem Bezručem a od roku 1774, kdy byl zasažen bleskem a obno-
ven, se datuje i latinský nápis. Záhada byla vyřešena – a co dál?

N

TAJEMNÉ POSELSTVÍ 
V KAMENI – IV. část

Jelikož původní Rakovský kříž byl už ob-
noven do dnešní podoby, byla by škoda 
tuto jeho historickou součást jen někde 
uložit. Spolu s farníky jsme se rozhodli 
dát tomuto kameni původní určení a po-
stavit nový kříž na farní zahradě v Lukově. 
Na podnět kameníka p. Jiřího Rejdy jsme 
tedy 9. října 2021 vykopali základ v rohu 
zahrady. Byla to poslední akce, při které 
ještě aktivně pomáhal pan Karel Skřítek, 
který se však jeho dokončení už nedožil. 
O týden později jsme zabetonovali zá-
klad a připravili vše pro kameníka, který 
zajistil nový podstavec pro celý kříž.

Na začátek listopadu 2021 
jsme naplánovali uložení 
zrestaurovaného dílu pů-
vodního Rakovského kříže 
na kamenný podstavec. 
Přestože jsme jeho insta-
lování dlouho připravova-
li, nakonec vše proběhlo 
trochu jinak. V dohodnutý 
termín pan Rejda nemohl 
přijet a najednou mi jeden 
pátek zavolal, že jede do  
Lukova a veze ten kámen. 
Za hodinu prý bude na faře, 
ať tedy seženu nějaké chla-
py. Zkuste někoho sehnat 
v pátek ve 12.00 hod. na 

brigádu. Naprosto nemožné! Vzpomněl 
jsem si, jak jsme měli co dělat 4 chlapi, 
když jej hasiči z Držkové přivezli a pře-
mýšlel jsem, jak ve dvou budeme tento 
kámen stavět. Obvolával jsem, koho jsem 
mohl, ale všechno marné. Nakonec se 
mi podařilo pozvat Jožku Košaře, který 
ochotně přišel na pomoc. Shodou náhod 
někdo zazvonil na faře a já jsem ke svému 
údivu poznal svého dávného známého  
z armády, který kdysi velel tankové ro- 
tě v Přáslavicích – pana Jaroslava Durnu. 
Měl jsem z jeho návštěvy velkou radost. 
Říkal,	že	jeho	maminka	je	nyní	v	Domo-

vě seniorů v Lukově a že se doslechl, že 
jsem zde farářem. Když jsme spolu seděli  
u kafé a čekali na kameníka, vzpomněl 
si, že mi pomáhal rekonstruovat kříž  
v bývalé farnosti v Kostelci na Hané, kte- 
rý přivezl z vojenského prostoru Libavá. 
Velmi ochotně se nabídl, že nám pomůže 
i s tímto novým.

Když kameník kámen přivezl, už vy-
padala celá akce optimističtěji. Přesto 
nebylo vůbec jednoduché kámen bez 
poškození usadit na připravený kamen-
ný sokl, ale společnými silami jsme to 
úspěšně zvládli. Pan Rejda ještě dokon-
čil zvýraznění latinského textu a vše 
bylo připraveno na konečnou fázi.

Dlouho jsme přemýšleli, jaký bude fi-
nální vzhled celého kříže. Nakonec zví-
tězil názor, že nejlépe by bylo obnovit 
stav před rokem 1994 a osadit kámen 
litinovým křížem. Už v létě se nám po-
dařilo zajistit pěkný starobylý litinový 
kříž, který byl velmi pěkně kolorova-
ný. Původem pocházel z Německa, ale  
naštěstí nám jej majitelka dovezla do 
Plzně, odkud jsme jej už snadno do- 
pravili v létě do Lukova. Po očištění  
a povrchové úpravě panem Matějem 
Bednaříkem ze Slušovic, byl kámen tím- 
to křížem nově osazen, tak že jsme ce- 
lou akci dokončili ještě do začátku zimy. 
Umělecký	kovář	Stanislav	Marcoň	z	Ka- 
šavy ještě vyrobil kovovou vzpěru, kte-
rou zafixoval kříž i ze zadní strany pro- 
ti pádu a tak se původní Rakovský kříž 
dočkal svého znovuzrození v Lukově.

Stavení soklu: P. Jan Mach, Jaroslav Durna, Josef Košař, Jiří Rejda

Kopání základu

Matěj Bednařík a Jiří Rejda
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ístní spolek chovatelů poštovních holubů Lu-
kov je nestátní neziskový subjekt, který byl 
založen v roce 1980, jako základní organizace. 

Je organizační složkou – Oblastního sdružení chovatelů 
poštovních holubů Zlín, začleněného do Českomoravské-
ho svazu chovatelů poštovních holubů. Název místního 
spolku je MS CHPH Lukov a sdružuje holubáře z obcí okolí 
Lukova. Má devět členů, předsedou je Jiří Beránek.

M

HOLUBÁŘI
HODNOTILI

Naše výsledky jsou v posledních letech 
velmi dobré. Holubi našich chovatelů se  
v jednotlivých závodech umísťují na před- 
ních místech. Ti nejlepší reprezentují MS 
Lukov na celostátních výstavách.

Holubička 14-026-483 chovatelské  
dvojice Karel a Libor Kamenářovi, re-
prezentovala ČR v roce 2015 na Olym-
piádě v Budapešti. V roce 2021 se na- 
ši chovatelé zúčastnili všech 17 závo- 
dů starších holubů. Byly to závody na 
vzdálenosti 200 až 1000 km.

Zleva: Jiří Beránek, Libor Kamenář, Karel Kamenář, Vladimír Štach, 
Emil Dlabaja, Jiří Motýl

Nejdelší závod „Brusel“ je svátkem všech 
holubářů. Mladí holubi, v roce narození 
absolvují 5 závodů v délce 150–300 km. 
Mistrem mladých holubů OS Zlín  
(120 chovatelů) se stala naše chovatel-
ská dvojice Karel a Libor Kamenářovi. 
Tím obhájili titul mistra z roku 2020.

MS Lukov vypisuje závod EISENACH 
(580 km), jako memoriál Jaroslava Žá- 

Chovatelská dvojice  
Libor a Karel Kamenářovi

kovského (* 27. 4. 1951 – † 6. 4. 2021) 
spoluzakladatele MS Lukov k jeho prv-
nímu výročí úmrtí. Závod bude vypsán 
pro holubáře oblasti Lukov. Odstartuje 
31. července 2022 z německého Eise-
nachu. Vítěz bude oceněn putovním 
pohárem. O průběhu a výsledcích zá- 
vodu vás budeme informovat na strán-
kách zpravodaje.

Místní spolek chovatelů poštov- 
ních holubů děkuje všem přízniv-
cům, rodinám, přátelům a Obci Lu-
kov za podporu.

Karel Kamenář, Jiří Beránek, členové výboru

Olympijská medaile 
získaná v roce 2015

Poháry za jednotlivá vítězství

Možná by někomu mohlo připadat 
zvláštní, proč si stavět kříž na zahradě? 
Mám k tomu hned dva důvody. Ten 
první, historický, navazuje na myšlenku 
P. Bezruče, který takřka před 300 lety 
cítil potřebu postavit kříž, jako symbol 
ochrany pro ty, kteří přicházeli do Slu-
šovic. Areál farní zahrady dnes slouží 
mnoha farním i společenským akcím  
v průběhu celého roku.

P. Václav Divíšek z něj vytvořil krásné 
prostředí, které je doslova odpočin-

kovou oázou pro každého příchozího, 
zvlášť při různých duchovních obno-
vách, které se zde přes rok konají. Nový 
kříž zaměřuje pozornost návštěvníků  
na duchovní otázky, které přesahují  
každodenní zkušenost člověka. Dru-
hým důvodem je zachování kořenů,  
které formují naší kulturu a život v na- 
šem regionu. Propojují novým způso- 
bem náš život s lidmi, kteří zde po ce- 
lá staletí žili a předali nám výsledky své 
práce jako odkaz, na který máme navá- 
zat i my pro dobro generací budoucích.

Na začátku byl kámen na vyhození. 
Na konci je nadějný vzkaz pro lidi 
současnosti i budoucnosti, že z tro-
sek povstává nový život. Chci s vel-
kou vděčností poděkovat všem, kte- 
ří mi v tomto díle pomáhali a pozvat 
všechny na slavnostní posvěcení kří- 
že ThLic. Vítem Hlavicou, vizovic- 
kým děkanem, které je naplánováno 
na 18. 9. 2022.

Text a foto: P. Jan Mach
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Vzpomínky

Odešel od všeho, co měl rád...
Dne 19. května uplyne 5 let od chvíle,

kdy nás navždy opustil

pan Josef Březík
Kdo jste ho znali a měli rádi, vzpomeňte s námi.

Za tichou vzpomínku děkují
manželka Eva a děti s rodinami.

Dne 29. dubna 2022 uplyne 10 let od chvíle,
kdy nás navždy opustil

pan Petr Čihař
S láskou vzpomínají

a za tichou vzpomínku děkují 
manželka a děti s rodinami.

Poslední rozloučení s našimi spoluobčany (16. 1. 2022 – 15. 3. 2022)

LUKOVSKÁ MATRIKA

 Marie Halašková – 86 let
 Zdeněk Pavlíček – 84 let

 Anna Petrlová – 89 let
 Miroslav Bobal – 66 let

 Zdenka Drábková – 92 let



LUKOVSKÝ FAŠANK 
Po roční odmlce sbor dobrovolných hasičů za podpory Obce 
Lukov uspořádal Lukovský fašank, který měl zázemí ve víceú-
čelové budově.

Pestrobarevný průvod za hudebního doprovodu Lukáše 
Chromka a Tomáše Přívary prošel některými ulicemi Lukova.  
V průvodu kráčely typické masopustní masky, ale i netradiční. 
Letos Lukov navštívil i spravedlivý Krakonoš se svým protiv- 
níkem – závistivým Trautenberkem. Mezi výrazné postavy  
patřily také Dipsy, Laa-Laa, Po a největší z party Teletubbies  
Tinky Winky.

Po celý den byly ve vestibulu VÚB k zakoupení zabijačko-
vé speciality. Od 15.00 hod. k dobrému jídlu, pití a náladě  
zahrál Lukovský šraml převážně české hity let minulých.
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DŘEVO SP
s.r.o.

Přijme pracovníky 
do výroby palubkových dveří.
- vyučení v oboru není podmínkou
- jednosměnný provoz
- možnost dopravy

Více informací získáte na telefonu 737 768 870.

DŘEVOVÝROBA VLČKOVÁ

Vážení spoluobčané, milí přátelé!

Již déle než měsíc trvá válečný konflikt na Ukrajině, který celá Evropa sleduje s velkými obavami. Všichni si uvědomujeme, že situace 
je vážná. Každý se snažíme nějak s touto skutečností vyrovnat a zaujmout svůj postoj. Tento konflikt se však dotýká i nás samotných 
mnohem více, než si možná uvědomujeme. Nejde jen o zdražování téměř všeho, nejistotu s dodávkami energií, či problémy se 
zásobováním. Ale jedná se také o různé dezinformace, hoaxy a tzv. „zaručené zprávy“, které mnozí lidé přeposílají svým známým  
a blízkým. Tím tak vytvářejí prostor pro další rozdělování společnosti. Chceme nabídnout jinou cestu. Cestu, která by byla tou správ-
nou odpovědí na bolest, zoufalství, strach a obavy. Je to cesta konkrétní pomoci potřebným, kteří k nám přicházejí. Ve spoluprá- 
ci s OÚ Lukov a Podhoranem Lukov jsme nabídli k dispozici zázemí pastoračního centra naší farnosti pro krátkodobé ubytování 
ukrajinských uprchlíků (většinou maminek s dětmi). 

Už v první půlce března tohoto roku zde našly přechodné útočiště 3 ukrajinské rodiny s dětmi. Snažíme se jim vytvořit prostor  
a zázemí na nezbytně nutnou dobu, než najdou trvalejší ubytování a práci. Proto bychom uvítali jakoukoliv pomoc z Vaší strany, 
především však pomoc praktickou.

Aby se zde mohli uprchlíci adaptovat, potřebují dobrovolníky, kteří jim nabídnou především svůj čas a popřípadě další služby 
(pomoc při vyřizování potřebných dokladů, zajištění chybějících základních potřeb a oblečení, pomoc při hledání práce, nabíd-
ku odvozu na úřady, pohlídání malých dětí, zapojení do různých aktivit, vyprání apod.).

O Valaších se všude na Moravě říká, že umíme držet pospolu a jsme velmi pohostinní. Máme nyní příležitost to také dokázat.

Pokud Vás tedy tato výzva zaujala, můžete mě kontaktovat buď osobně na faře v Lukově, případně telefonicky nebo přes e-mail. 

   Děkuji za Vaši pomoc.

P. Jan Mach, farář – Lukov | tel. 577 544 950 | e-mail: falukov@ado.cz

PŘÍMÁ POMOC OBČANŮM Z UKRAJINY


